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Cap Vermell ofereix 
les seves planes per a 
difondre qualsevol opi-

. 'ti1..: .. ti.Q,t(cJ~ o xafardeig ... 
que valgueu fer. 

Si teniu res a dir 
dels comentaris publi
cats, teniu a la vostra 
disposició les planes 
d'opinió i cartes al di
rector 

Dipò:it le:gal 
1197/80 
Im"pr~s a 

SlB'A 
anta Margalida 

Editorial 2 

Portal et 

Al llarg de 20 anys, Cap Vermell ha mantingut una postura clara i llampant pel 
que fa a la indisolubilitat del nostre municipi, del qual n'hem rebutjat sistemàticament 
qualsevol vel·leïtat de disgregació de cap dels seus nuclis de població. I això tant per 
raons històriques com per estricte pragmatisme econòmica-administratiu. 

Però, aquesta invariable actitud no ens ha impedit, ni ahir ni avui , de veure que 
als equips de govern que han passat per La Sala, sense excepció, els ha mancat una 
visió de conjunt quant a les necessitats de les entitats de població que integren el 
poble, molt especialment pel que fa a Cala Rajada. No fa massa, encara, que s'alçaren 
veus de veïns d'aquesta població, volem creure que purament especulatives, assenyalant 
la necessitat d'emancipar-se de la tutela de Capdepera. Es queixaven, els portaveus 
de tals plantejaments, de la manca de sensibilitat del consistori davant les mancances 
de tot tipus que venen patint i que no semblen dur camí de corregir-se. 

En el passat, parlam de quaranta anys enrere, viure a Cala Rajada era un 
privilegi, però avui és un suplici. L'Ajuntament -tots els ajuntaments- semblen ignorar 
que en aquest indret no només hi ha milers de turistes, sinó també gent que s'hi està 
perquè no en pot fugir, gent que hi ha viscut tota la vida i que hi fa feina, i que té unes 
necessitas semblants a les del veïns de qualsevol altre poble del món. Els polítics no 
tenen més pruïja que acontentar la indústria hotelera i de serveis, de manera que tots 
els seus esforços s'adrecen a plans d'embelliment, a neteja i a policia, sense tampoc 
arribar a excel·lir en aquest capítols, i oblidant-se que els contribuents tenen moltes 
altres necessitats que avui resten insatisfetes. 

Avui, el cala-rajader gira els ulls cap a Capdepera i veu les importants inversions 
que s'hi fan per a millorar el centre de salut, i veu que es compta amb un teatre acabat 
de remodelar, i veu que hi ha un punt de trobada per als joves, i veu que hi ha sala 
d'exposicions, i veu que hi ha dependències per a escola d'adults, i veu que hi ha un 
poliesportiu al qual s'hi pot arribar sense sortir del casc urbà, i veu que hi ha en 
projecte un gran centre per a activitats musicals, i veu que hi ha en projecte una 
piscina, i veu que es vol fer un ajuntament nou. 

Davant aquestes realitzacions, totes elles justes i necessàries, el cala-rajader 
es troba que en el seu centre de salut no s'hi ha invertit una pesseta en 24 anys de 
funcionament, i veu que no té ni sala d'exposicions, ni punts de trobada, ni una trista 
oficina de la policia local, ni una oficina administrativa del mateix Ajuntament, ni res 
de res, ni sap que hi hagi cap projecte immediat per posar-hi remei. 

Cap Vermell no variarà mai la línia de pensament que ha mantingut i que hem 
explicat al començament, però reivindicarà les justes pretensions dels grups socials o 
dels nuclis de població que consideri indegudament tractats. Com els cala-rajaders 
d'avui en dia. L'Ajuntament ha de posar fil a l'agulla, sense dilacions, si no vol que 
aquelles veus de què hem parlat es multipliquin i vagin fent forat en una opinió pública 
profundament insatisfeta. I que no s'equivoquin, els gestors autocomplaents: l'estudi 
realitzat recentment per la UIB els podria abocar a errors d'apreciació irreparables. 
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Plaça 
des 

Si(iar 

Setmana del llibre 
Les biblioteques de Capdepera i 

Cala Rajada, dugueren a terme un atapeït 
programa d'activi tats per celebrar el dia, 
aquí setmana, del llibre, amb activitats 
per a tots. Així, a les dues biblioteques, 
poguérem assitir a tallers de contes, 
contacontes i teresetes, a més de rebre 
les visites dels centres escolars. Els adults, 
per la seva banda, pogueren gaudir d'un 
recital poètic a càrrec de Antoni Vidal 
Ferrando, una xerrada-homenatge a 
Antoni M. Alcover i la presentació de 
"L'estudi de població de Capdepera. 
Necessitats socials i culturals" a càrrec 
del professor Lluís Ballester, coordina
dor del treball. 

Setmana cultural 
L'escola deS'Alzinar va 

organitzar, un any més, la seva 
Setmana Cultural, que enguany ha 
arribat a la seteña edició. Els actes es 
desenvoluparen entre el30 d'abril i el 
4 òe m<~ig, sot<~ el tema de "la mar", al 
voltant del qual giraren els distints 
tallers, que anaren des de la tènica 
dels nusos mariners fins a pintura 
mural o distintes sortides realitzades. 
Inclús el menú diari fou, aquesta 
setmana, a base de peix. Tot això, 
lògicament, vasuposarun treball extra 
per a tots, mestres i alumnes, que, 
malgrat tot, es quedaren més que 
satisfets amb els resultats. 
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Teatre 
El Teatre Municipal ha partit a 

fer via i no hi ha setmana en què no hi 
passi alguna cosa. Aquest mes d'abril 
s'hi han oferit vuit actes de distinta 
naturalesa, especialment concerts i, 
evidentment, representacions teatrals, 
de les quals en destacam les 
representacions de "Solo", de l'italià 
Walter Broggini, en el marc del III 
Festival Internacional de Teresetes, i 
"Ícars", presentada per Res de res i En. 
blanc, en el marc del Programa 
Alcover. 

Es pe ram que l'Ajuntament acabi 
d'enllestir aquesta infraestructura, que 
ara per ara està rebent més crítiques 
que no altra cosa. D'altra banda, el 
públic que diu que el Teatre és petit, 
convendria que en passàs qualque 
vegada en què no actuen els grups del 
poble i podria comprovar com 
normalment el que sobren són butaques 
buides. 

PORN 
A la fi, el futur Parc Natural de 

Llevant ha passat de la pura especulació 
a un primer projecte que s'estil òommt 
a conèixer a l'opinió pública, i, 
concretament,als més directament 
afectats. Així, el passat dia 15, el 
President del Govern de les Illes Balears, 
Francesc Antich, es va reunir amb els 
baties dels municipis afectats, amb la 
presència de Joan Pascual. D'altra 
banda, la Consellera de Medi Ambient, 
va rebre els representants de les 
associacions de veïnats de la comarca, 
el dijous dia 17. Els representants de 
Capdepera manifestaren la seva opinió 
favorable a la creació del Parc, com ja 
havien fet en ocasions anteriors. 
Igualment, el mateix dia 17, sembla que 
s'instal·là una taula informativa a 
Capdepera, però us podem prometre 
que no sabem ni on ni en què va 
consistir, perquè la informació que se'n 
donà fou nul·la. Ara mateix es parla de 
la retallada que ha sofert el projecte, 
respecte dels primers esbossos que 
se'n feren i que foren consensuats amb 
els baties de la zona, i tot per les 
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pressions d'uns propietaris que, de tota 
manera, es faci el que es faci i es 
retalli, sempre hi estaran en contra. 
D'aquests n'hi ha que, a més d'esser 
contraris al parc, són, senzillament, 
enemics declarats del Govern, i això 
no té adob. 

Al manco es comença a discu
tir un projecte tangible. 

Estudi 
El passat dia 26 d'abril, fou 

presentat el treball elaborat per la 
Universitat de les Illes Balears, "Estudi 
Social i Cultural del Municipi de 
Capdepera". Al dematí, i per a la 
premsa, aquesta presentació comptà 
amb la presència del Rector deia 
UIB, Sr. Llorenç Huguet, del Batle 
Sr. Joan Pascual, i del professor que 
ha dirigit el treball, Sr. Lluís Ballester. 
Al capvespre, la presentació es va fer 
per al públic en general, i comptà amb 
unaconcurrènciaimportant. El pròleg 
d'aquest treball l'ha fet Llorenç Tous, 
qui, entre d'altres, intentà suscitar un 
debat posterior que fou avortat pel 
mateix bati e, en considerar que no era 
el moment oportú per a dur-lo a terme. 

Les conclusions que d'aquest 
treball se'n deriven són múltiples i 
afecten gairebé tots els aspectes de la 
nostra convivència. En primer lloc, s'hi 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www. sanostra.es 

constata un creixement poblacional que 
podríem considerar preocupant i que 
els distints censos realitzats ja ens 
havien palesat. Ara, a més, es posen 
en relleu les distintes estructures 
humanes de Capdepera i Cala Rajada, 
amb diferències notables entre un i 
altre nucli. En un altre sentit, l'estudi 
posa de manifest un alt grau de 
satisfacció dels ciutadans pels serveis 
que rep de l'Ajuntament. Quant als 
problemes que la gent considera més 
greus, podem esmentar els renous, el 
trànsit, la manca d'aparcaments, el 
baix nivell cultural de la població, la 
brutor i els residus. 

, 
Donants 
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Colau Vives 
La família d'en Colau Vives, 

els seus amics i la regidoria de Cultu
ra de l'Ajuntament tenen la voluntat 
de realitzar una exposició monogràfica 
de l'obra d'aquest artista tristament 
desaparegut. 

Per tal de catalogar les obres 
que ens va llegar i que figuren en mans 
de distintes col·leccions particulars, 
feim una crida a tots aquells que en 
tenen. Agrairem als interessats que es 
posin en contacte amb el departament 
de Cultura al telèfon 971 81.92.01 
abans de dia 15 de juny. 

sones que, de forma desinteressada, 
contribueixen al bé comú, és a dir, 
que a la nostra comunitat mai no hi 
falti sang. Estam convençuts que 
els donants són persones que esti
men els demés, que necessiten do
nar quelcom d'elles mateixes a canvi 
de res. És allò que en de im solidaritat 
i amor desinteressat. Desitjam con
tinuar per aquest camí i que mai hi 
hagi manca de sang, en la seguretat 
que qualcú ens ho agrairà. 

Àngel Salomón 
Col·laborador-delegat 
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Mercat Meòieval 2.oo1 
L'Ajuntament va decidir, ja fa 

temps, donar continuïtat a la idea del 
mercat medieval, que tant d'èxit havia 
assolit l'any passat, amb motiu del700è. 
Aniversari de Capdepera. D'aquesta 
manera, enguany s'ha repetit 
l'experiència, i l'èxit s'ha reproduït, 
corregit i augmentat, i si bé és cert que 
el nucli dels firaires ha correspost al 
grup "EstampidaMedieval", arajas'hi 
han sumat uns quants artesans locals 
que han contribuït notablement a la 
millora i diversificació de l'oferta. En 
aquest sentit, un dels focus d'atracció 
del mercat fou la Casa des Governador, 
amb una magnífica oferta d'obra de 
pauma, que es convertí, a més, en una 
demostració de l'elaboració d'aquests 
productes tan nostrats. 

El públic que visità el mercat, 
tant el dissabte dia 19 com el diumenge 
dia 20, fou nombrosíssim i, pel que 
sembla, se n'anà encantat d'aquesta 
mostra que, d'alguna manera, pretén 
recuperar la tradició artesana de 
sempre. D'altra banda, la gent del poble 
ha acollit el mercat medieval, ja en 
aquesta segona edició, com a la seva 
fira, aquella que mai no havia tingut, 
aquella que, un cop l'any, fa que 
Capdepera es converteixi en punt 
d'atenció de tot Mallorca i punt de 
trobada de nadius i visitants. 

En un altre sentit, i com a pòrtic 
de la inauguració del mercat, 

IJ .... ' '( I ' I I 

l'Ajuntament ha institucionalitzat la autoritats locals, i amb participació de 
commemoració de la recuperació del la Coral s'Alzinar, el pregó d'aquesta 
Castell que, també, vol esser un efemèride enguany el va pronunciar 
recordatori de la fundació de la vila. En l'arquitecte Sr. Felipe Sanchez-Cuen
unactesenzill,ambassistènciad'Antoni ca, qui va parlar de forma clara i 
Garcies, Conseller de la Presidència contundent dels greus problemes, 
delGovem;deMiquelÀngel Flaquer, derivats del creixement urbanístic 
Conseller d'Hisenda del CIM; i les desaforat, que pateix el nostre municipi. 

e 
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Gabellin s fora poble 

-Els dies 19 i21 d'abril, l'Agrupació Aires Gabellins 
va prendre part, com ja havíem anunciat, en el Festival 
Mundial Folklòric, amb sengles actuacions a Palma. 
Aquesta vegada no pogueren tornar amb cap premi, però 
deixaren el pavelló gabellí ben alt. Enhorabona. 

-Na Melina Sagrera s'ha convertit en un a habi
tual d'aquesta secció. El passat 22 d'abril va guanyar, per 
variar, la Mitja Marathon de Menorca, i es va quedar a uns 
pocs segons de batre la millor marca de les Balears, que 
també és seva. 

- El dia 1 de maig, na Melina va córrer la Mitja 
Marathon de can Picafort. D'aquesta prova, però, allò que 
ens interessa ressenyar és que també la va córrer el nostre 
braç dret, braç esquerre, cervell i cor, en Paco Galian, que 
per la progressió que duu, a la Mitja del Carme farà furor. 

- El Grup Excursionista de Llevant va sortir, els 
passats 28 i 29 d'abril al refugi dels Tossals Verds, un paratge 
verge, vertaderament privilegiat, propietat del CIM. Des 
d'allà realitzaren una sortida fins a la Font des Prat, en 
plena serralada. 

-Els alumnes de 6è. del Col·legi s'Alzinar anaren 
de viatge d'estudis a Barcelona i a Port Aventura. Fou els 
dies 7 al lO d'aquest mes i, segons hem sabut, l'al·lotea es 
va comportar molt bé i gaudiren de tot allò que ofereix un 
viatge d'aquestes característiques: l'Aquàrium, Imax, Zoo, 
la Sagrada Família, etc. 

- Cada mes podríem parlar dels nostres paisans, 
Antoni Prats i Juanmi Gelabert, jugadors del Betis i Huelva, 
respectivament. El fet é~ que els dos equips tenen 
possibilitats de pujar a primera, més el primer que no el 
segon. Per si de cas, hem sabut que Juanmi s'ha compromès 
amb el Sevilla, per a la pròxima temporada, de manera que 
un i altre, si no hi ha res de nou, l'any que ve jugaran a la 
màxima categoria del futbol. 

Lletra <h~ Convit. 2001 

- Sense deixar l'esport, no podem deixar de banda 
els èxits dels més menuts. Així na Esther Juan Vives, quedà 
la sisena del campionat de le"s illes Balears de gimnàstica, 
celebrat a principis de maig a Ciutadella. D'altra banda els 
jugadors de futbol sala infantil de l'escola municipal quedaren 
els segons de Mallorca, la fase final es celebrà a Sóller dia 
19 de maig 

- Organitzada per la Banca March de Cala Raja
da, l'associació de la tercera edat "Sol Naixent" va gaudir 
d'una magnífica excursió, el passat 29 d'abril. Visitaren 
Lluc, es Gorg Blau i es Port de Sóller. 

- El passat mes ens deixaren en el tinter que el 
nostrat Jaume Fuster, va fer una conferència sobre un dels 
temes que més l'apassionen, a part de l'escriptura .... el 
jazz. A la setmana de jazz de Felanitx parlà sobre aquesta 
música i el dia 15 de juny repetirà l'experiència a Capdepera. 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

s'argenteria 
carrer l'agulla, 86 disseny jove 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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Fa 20 anys, 

Maig 1981 

Editorial 
Ens ocupàvem de distints 

aconteixements de caire negatiu i a 
un sentiment d'inseguretat i fins i tot 
de por en el si de la societat, però ens 
encoratjàvem amb aquestes paraules: 
"No mos agrada lo que tenim però 
creim que quedar aturats és fer el joc 
als de sempre, és tornar a un passat 
més detestable. És cert que hi ha 
situacions que escapen al nostre con
trol, però també volem creure que el 
treball i la lluita constant, diària, de 
tots, per transformar la realitat que 
tenim, és l'únic camí de futur". 

Pes cap que crema 
Fa vint anys, com avui, els 

problemes sanitaris preocupaven els 
gabellins. A propòsit de la qualitat de 
l'assistència mèdica-farmacèutica del 
poble vàrem entrevistar els 
professionals del sector: els metges 
LLORENÇ CAIMARI i 
BARTOMEU BARCELÓ, 
l'infermera CARME COMES, i els 
farmacèutics CARLOS ANTICH i 
MARIA ANTÒNIA LLINÀS. 

Plaça des Sitjar 
- En el centre de preescolar 

deia ... 
de "S' Auba" es varen celebrar les 
eleccions per a formar la Junta 
Econòmica i el Consell de Direcció. 
En fou elegida presidenta Maria 
Antònia Ballester Tous. 

- Malgrat que el temps tan 
sols convidava a quedar a ca seva, el 
diumenge de l'Àngel molta gent va 
voler complir amb la tradició. 

- El dia de Pasqua va anun
ciar la seva partida el rector de Cala 
Rajada, Antoni Garau, també 
col·laborador de la nostra revista. 

- L'amo en Lluís Ladària i 
madò antònia Moll celebraren els seus 
cinquanta anys de matrimoni el passat 
20 d'abril, amb una missa en el Castell 
i una festeta familiar. 

- El passat 30 d'abril, es va 
estrenar "IIay que ver", festival de 
cançons "de todos los tiempos", que 
de la mà de na Francisea Tous "Cetre" 
assolí un èxit total a les tres 
representacions duites a terme. 

Entrevistes 
Sobre el jerogífic que 

suposaven per al ciutadà normal les 
Normes Subsidiàries, en fase 
d'exposició pública, vàrem 
demanar-ne un aclariment a MIQUEL 
PASCUAL, JOAN LADÀRIA 
NICOLAU ALZINA. 
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Comunicats 
La Comissió Gestora de 

l'Agrupació Socialista de Capdepera 
ens va remetre un llarg comunicat en 
contestació al que havíem publicat el 
mes anterior i signat pel "Comité i 
Regidors dimitits". La Comissió Ges
tora acabava amb aquesta 
contundència: "Nos reservamos la 
posibilidad de presentar la correspon
diente querella criminal contra los fir
mantes del muchas veces menciona
do escrita". L'arròs anava a 
grumellons. 

Materials per a la nostra 
història 

En Pep Terrassa, es va ocu
par, pel maig de 1981, de la història 
de la vinya en el nostre poble. Parlant 
de finals del XIX, diu que "A 
Capdepera, com a altres pobles, 
intentaren aprofitar la gran producció 
de vi per a fabricar alcohol". 

Col·laboracions 
Una entrega signada per 

Antònia Joan, Margalida Flaquer i 
J cana Ma Bes tard ens parlava del 
"Temps lliure per als al·lols". 

Esports 
Dèiem, textualment: "Ha 

conclòs, ja, el campionat de Mallorca 
de Primera Regional Preferent de 
Futbol. I tots hem fet un alè. S'ha 
aconseguit la permanència que, ara 
per ara, és l'únic a què pot aspirar 
l'Escolar. Però, i no cal amagar-ho, 
després d'una campanya farcida de 
dificultats de tot tipus que s'han 
reflectit en la mala classificació final". 

A questa secció no pot ser considerada massa 
complaent amb les autoritats municipals, però no per això 
hem de reconèixer que en algunes iniciatives donen en el 
clau. Si ara , per aclamació popular, s'ha de tomar a 
organitzar el "mercat medieval" és, sense dubte, perquè va 

crear ambient i aconseguí convocar molta gent. Aquesta 
segona edició, si bé perdrà l'incentiu de la novetat podrà 
aprofitar l'experiència de l'any anterior per a millorar tots 
els aspectes millorables. Altra cosa que n'ha agradat han 
estat els jocs de platja, organitzat pel Consell de Mallorca 
i l'Escola Esportiva, tot un encert i molt ben organitzat. 
Vaja que feiajuguera .. .llàstima de la poca resposta per 
part dels nins i nines del municipi. 

-tv~ i/ n.o- v~ 



Col-laboració 

Racó d'es Padrí Maleter 
Dinar de "quintos" 

Com hem fet en els darrers anys, el passat dia 28 
d'abril, primer dissabte després de 1' Àngel, els "quintos" 
del36-37 vàrem celebrar la nostra diada i aprofitàrem per 
a trobar-nos tots els qui encara ho podem fer: passam el 
dia plegats, sortim amb autocar i vistam racons de les 
nostres illes, museus, cases pairals, miradors des d'on con
templar tantes belleses com tenim, i recordam com ja les 
visitàrem amb l'escola, en els anys 50, quan nosaltres només 
en teníem de 10 a 14, d'anys. Passam per pobles, 
possessions, clapers, llogarets, i diferentment de moltes 
altres trobades, en què la cosa millor és el dinar, en el 
nostre cas to ho és bo, i el millor de tot és estar plegats i 
recordar coses de la nostra infantesa. 

En aquestes diades no n'hi ha de més vius que els 
altres, ni de més rics ni de més pobres. Aquest dia som 
una família, perquè tots som germans. 

Enguany es varen contar "xistes" de tots els colors, 
no només se'n contaren de verds; es va cantar, i molt bé; 
es varen fer projectes per a la diada de l'any que ve; i es 
va parlar de com són de bons els berenars i els dinars que 
es fan entre i entre, mentre esperam una nova diada. Un 
grup va proposar que l'any que ve anem a Eivissa o a 
Cabrera. Ja veurem ... Il·lusió per córrer món encara en 
tenim, i del menjar, què voleu que vos digui? A la majoria 
ens creix la panxa, per què serà? 

Enguany vàrem arribar fins a Valldemossa i els 
seus entorns, visitàrem ca l'Arxiduc i tots els miradors 
d'aquell tros de la costa No rd, que és tan diferent de la 
nostra costa gabellina. També vàrem veure "s'Estaca", 
propietat ara d'en Miquel Douglas. Tots trobàrem 
Valldemossa i els seus racons molt bells, molt cuidats i 
molt nets, amb uns jardins públics ben florits i que feien 
mi rera. 

L'adéu va ser: fins l'any que ve i que no en falti 
cap. 

ES PADRÍ MALETER 
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En Pere Orpi "de na Gambusina", cada any, ens 
deixa escrit un record d'aquesta diada. Aquí teniu el 
d'enguany, fet a les acaballes del dinar dins el restaurant 
Can Costa, de Valldemossa, on dinàrem d'arròs de marisc 
i porcella, i si larròs va ser bo, la porcella no va quedar 
endarrere. 

Seguim amb bona salut 
es quintos de Capdepera: 
per passar-mos s'arròs brut 
o caldereta o porcella 
o arròs a La marinera 
no hem de mester cap embut. 
Per terres de s'Arxiduc 
hem vist moltes oliveres. 
No perdeu mai es remuc 
ni es bon humor i sa cantera, 
ni digueu: "no som Lo que era", 
que en dir "era" ja han batut. 

Horari de 10 a 13 hores i de 15 a 20 hores 
Dilluns i dimecres TAN CAT 
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s o n s 

Berta Liesegang 

Els joves músics del municipi protagonistes els dies 20 i 22 de maig 

A l'hora d'escriure això puc parlar del primer dels 
aconteixements musicals infantils del mes: el concert de 
les Corals Infantils de JM de Palma i de Capdepera, el dia 
20demaig 
a les 17 
hores al 
Teatre 
Municipal 
d e 
Capdepera. 
Les tres 
Corals 
Infantils de 
JM de Pal
ma (Coral 
Cinc set, 
e o r a 1 
Vuitdeu i Coral Onzetretze) varen venir a celebrar un 
concert conjunt a Capdepera, arribant el matí per passar 
unes hores amb nosaltres, coïncidint amb el Mercat Me
dieval. L'atracció del mercat va motivar que la majoria 
dels pares i mares dels cantaires es desplassessin 
personalment al nostre poble i abarrotessin el teatre a l'hora 
del concert. Com ja s'ha comentat arreu del municipi, en 
ocasions com aquesta el teatre ens queda molt petit: alguns 
pares i mares dels cantaires de JM de Capdepera varen 
sortir del recinte veient que no hi cabien als seients. A 
més, els nins i nines cantaires no es varen poder sentir uns 
als altres per no haver-hi lloc. A pesar d'això el concert, 

CAFETERIA 
Cala Rajada 

CB 

carrerl'Agulla,26. CalaRajada 

com a cloenda d'un dia de trobada i d'esplai per als joves 
cantaires, va anar molt bé. 

Quant a l'altre aconteixe-ment musical, m'hi he 
de referir en 
futur, ja que 
el temps no 
em permet 
d'esperar a 
que se 
celebri 
(l'edició 
d'aquestnú
mero de la 
revista està 
apunt de ser 
tancada). Es 
tracta d'un 

conerl d'un gra pal d' alurnn~s d~ 1 'Escola Municipal de Mú
sica el dia 22 de maig al Conservatori. Totes les e.scoles 
de música de Mallorca que ho han vulgut han tengut 
l'oportunitat de celebrar un concert al Conservatori, en 
diferents dies. És una nova experiència que pot ser molt 
positiva, sobretot perquè és una manera d'obrir el 
Conservatori a tots els nins i nines que fan música pertot 
arreu i que per qüestions de distància o per manca de places, 
no poden ser alumnes oficials del Conservatori. El moment 
de llegir això tal vegada ja n'haureu sentit comentaris. Esper 
que bons. 

EN COS DE CAMISA 

Vaguejant entre torroneres 

pel castell 

m'ha vengut al cap que a Capdepera 

mai tengué mercat medieval 

a l'edat mitjana 



col·laboració 

Aquesta entrega apareix, si fa no fa, un mes 
després que Sa Majestat el Rei d'Espanya, don Joan Carles 
I, digués a qui el volgués escoltar que "nunca fue la nues
tra lengua de imposición, sina de encuentro; a nadie se le 
obligó nunca a hablar en castellano: fueron los pueblos 
mas diversos quienes hicieron suyo por voluntad libérrima, 
el idioma de Cervantes" (entrega del Premi Cervantes, 
23/04/01) . Qualsevol cosa que jo afegís als sucosos 
comentaris i manifestacions de rebuig que tan dolorosa i 
ahistòrica intervenció va merèixer, no faria sinó manllevar 
arguments ja exposats, molt brillantment, per polítics, 
escriptors i periodistes la volada dels quals no sóc capaç 
ni de destriar. Ens n'hem hagut de beure moltes, els qui no 
tenim el castellà com a llengua pròpia, però la del Rei és 
d'aquelles que no et passen per la gargamella de cap de 
les maneres, que fan més mal que una coça a l'os de la 
cama i que et deixen l'ànima nafrada per una temporada 
llarga. 

Amb tot, de les reaccions que l'escomesa reial 
va merèixer, n'hi ha una de la qual en vaig prendre nota 
amb esment especial i vull seguir-ne les recomanacions. 
Es tracta de l'article de Guillem Pantera (Diari de Balears, 
27/04/01), titulat Amollar el mac en terra. El periodista i 
escriptor intuïa que el temps se'n cuidarà d'esborrar de la 
nostra memòria aquest greuge, com sol passar en aquesta 
terra amb tots els afrontaments que pateix. I no li deu 
mancar raó. Ens n'hem tirades moltes a l'esquena, els 
mallorquins, i ja no ve d'un pam. Però, aquell article 
acabava, després d'una frase desencantada: "Bé, 
deixem-ho anar", amb una altra frase que volia ser una 
reacció, un desafiament, un repte a l'oblit on hi desam 
sistemàticament ofenses i menyspreus: "Vull dir: no, no 
ho hem de deixar anar". 
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Ja sabeu que el Sr. Aznar i bona part del seu partit, 
en lloc de demanar disculpes, va ajudar a fer el pa gros i 
considerà encertades i oportunes les paraules del Rei i 
considerà les reaccions que van provocar com un símptoma 
de "fluixesa" política. La Ministra d'Educació i Cultura, 
Sra. Pilar del Castillo, en declaracions al diari "El País 
(06/05/01), trobava que "Habría que ver cuando se ha 
prohibida hablar una lengua en España y con qué intensi
dad". Y és la Ministra de Cultura! És aquella senyora que 
vol millorar el coneixement de la història a escoles i 
instituts! Entre i entre, ens arribava una mostra més de les 
possibilitats d'exercir la nostra voluntat libèrrima: el dia 27 
d'abril el Govern d'Espanya es plantejava recórrer la Llei 
de Comerç del Govern de les Illes Balears, perquè aquesta 
llei preveu que els catalanoparlants, exercint el seus drets 
constitucionals, puguin anar a comprar en la seva llengua. 
Ens recorden, des de Madrid, que l'única llengua el 
coneixement de la qual és obligatori és el castellà, i aquesta 
obligatorietat serà tan constitucional com vulguin, la pot 
beneir tot 1' ordenament jurídic del món i la bolla, però és 
una imposició com unes cases de possessió. I, a més, 
aquest és un aspecte que pràcticament totes les 
constitucions europees obvien, deixant prou marge a la 
llibertat dels parlants, mentre que a Espanya esdevé 
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col·laboració 

element coercitiu. En la mateixa línia, pocs dies després 
dels fets esmentats, contemplàvem astorats com, per mor 
d'una legislació de caràcter estatal que ens passa a tots 
pel mateix arrasador, una senyora que no sap ni dir bon 
dia accedia al càrrec de secretària de l'Ajuntament 
d'Inca, de manera que els regidors d'aquella ciutat que 
volen expressar-se en català es troben amb el primer 
funcionari de la vila que no els entén ni una paraula. I les 
actes, naturalment, en castellà. I no hi poden fer res. I 
no és l'únic poble, on es donen aquests problemes. I no 
és una imposició, no. Pensa! 

A tot això, Francisco Umbral, destinatari del 
premi Cervantes, de què parlava al començament, ebri 
encara del públic reconeixement com a glòria de les le
tras castellanas, feia campanya electoral i envestia tot 
nacionalisme - no espanyol, evidentment -. Des de les 
pàgines d"'El Mundo", plantejava la dicotomia 
democràcia/nacionalisme, tan del gust de les estructures 
centrípetes de l'Estat, sense tèmer-se'n que, amb les 
seves paraules, no fa sinó incórrer en el mateix pecat de 
què acusa els qui no comparteixen el seus fervors 
hispanòfils: hombres necios que acusdis ... Després ja 
s'ha vist el magnífic resultat que ha donat la seva creuada 
antinacionalista. Rafel Ll. Ninyoles va escriure, a l'any 
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1979, un assaig que encara se segueix reeditant i que ha 
esdevingut una referència indefugible per a entendre moltes 
de les coses que han passat i que passen encara ara en el 
panorama de les relacions d'Espanya amb els distints pobles 
que integren l'Estat. Es tracta de Mare Espanya. 
Aproximació al nacionalisme espanyol. Aquest és un 
nacionalisme que, ja ho veis, molt sovint es vol presentar 
com a inexistent, però que el sociòleg valencià desemmascara 
i del qual n'explica la gènesi, l'estructura i les derivacions 
ideològiques. Potser, algun dia, en parlaré amb una mica de 
deteniment, d'aquest llibre. 

Mentrestant, tom a l'article d'en Guillem Frontera, i 
n'accept l'enèrgic acomiadament: no, no ho hem de deixar 
anar. Jo, almanco, pens retreure-los-ho, i no fms que comencin 
a demanar disculpes, forçats per les circumstàncies, com ha 
fet la Ministra d'Educació, sinço fins que les seves actuacions 
atenguin, en peu d'igualtat, totes les llengües de l'estat 
espanyol. 

AV\+o Escolo. 

CAPDEPERA 

VIA JUAN CARLOS r: 139- CALA RAJADA - CAPDEPERA 
Tels .: 971 56 33 53-971 56 32 60 · Móvil: 629 62 31 54 

(FRENTE GASOLlNE!\A) 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Cròitica local entre dues guerres (1808-1939) 

LA CONSTRUCCIÓ DE L'ESGLÉSIA (IV) 

E I primer quart de seg le XIX no podia ser més cala
mitós: la Guerra del Francès (1808-1 814) , les 
males anyades, la pesta bubònica de 1820, els 

enfrontaments entre liberals i absolutistes que, la nit del 
7 de novembre de 1823, passaren per uns moments de 
gravetat quan els absolutistes assaltaren l'Ajuntament. 

L' Església també s'engrescà en la lluita política. 
Les enemistats, enveges, ambicions i disputes entre els 
membres de la comunitat eclesiàstica es revifaren en 
forma de lluita ideològica. El clergat més reaccionari i 
absolutista no feia distincions entre religió i política, 
unes dimensions humanes considerades gairebé inse
parables; ni els drets humans, ni la pau o l'economia no 
es podien defensar sense una fonamentació religiosa; 
la fe tenia una justificació política i històrica. 
Esdeveniments com la pesta bubònica de 1820 fou 
interpretada com un càstig de Déu per haver abraçat 

I{ ell ~11 dc Miquel Fe rrer 
Bau1.:1. ¡\il'ihuï l a Mclci on 
Umbc11 ( 18:10). 

Espanya el sistema constitucional(1 ). El frare trinitari 
Miquel Ferrer Bauçà, fill de pare gabellí i gran benefac
tor del temple parroquial, encara anava més lluny: "Des 
de que hi ha constitució, hi ha hagut fam els anys 1811 
i 1812, la pesta de 1820, la febre groga de 1821, el còle
ra-morbo de 1834, els terratrèmols dels anys 1827 i 
1835, la guerra dels anys 1808-1814, aixecaments 
populars els anys 1814, 1820 i 1823; sense parlar d'allò 
que és pitjor, l'exclaustració dels ordes religiosos "(2) . 

Per l'altra costat n'hi havia que creien en la neces
sitat de reformes polítiques i econòmiques i demanaven 
que es respectassin les decisions dels governs liberals. 
El pare Ferrer no entenia com el bisbe Nadal, any 1812, 
s'atrevia a demanar als eclesiàstics que se centrassin 
únicament en l'evangeli, sense parlar de política, i des
prés manàs que des de la trona s'explicàs la Constitució 
que era un tema polític. 
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Entre l'octubre de 1820 i principis de 1821 es clau
suraren nombrosos convents, entre els quals hi havia el 
dels franciscans d'Artà. L'exclaustració va reduir-los a la 
màxima pobresa. Els religiosos hagueren de cercar-se 
un modus vivendi mentre la família i les persones ami
gues els prestaven ajuts. El desembre de 1820, segons 
el vicari de Capdepera Joan Antoni Adrover, "molts pre
veres d'Artà so/. liciten la vicaria perpètua d'aquest poble 
i els mèrits que a/./eguen és haver tengut força a les 
cames per a fugir i no haver assistit els malalts apes
tats, morint els infeliços sense rebre socorrs espirituals, 
llevat d'un hospital que estava assistit per un caputxí" 
(3). Una opinió que contradiu les informacions recollides 
a Artà per Antoni Gili; en tot cas, deixen entreveure ten
sions entre els eclesiàstics d'ambdós pobles. 

A finals de 1823, amb un govern absolutista, els 
religiosos tornaren als convents que havien estat clau
surats. El desembre de 1824, el Bisbat organitzà una 
missió a Capdepera amb la finalitat de calmar els 
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ànims, però les disputes seguien; en una d'aquelles 
reunions en Climent Grau, Pasqual Ferrer i Agustí 
Nabod es barallaren amb l'honorable Mateho Espinosa 
i Sebastià Ferrer "Cofeta" davant els missioners i el 
vicari. 

A finals d'estiu de 1826 Joan Antoni Adrover dei
xava la vicaria. Dia 22 d'octubre un important grup de 
gabellins encapçalat per Mateho Melis propietari de Son 
Favar, Miquel Gili conductor de S' Heretat, Joan Flaquer 
de Son Mangol, Pere Antoni Massanet, Sebastià 
Massanet, Gabriel Espinosa "Bielons", Geroni Alzina, 
Bartomeu Melis "Liorencí", Joan Ferrer i Pere Fiol enco
manaren a Sebastià Ferrer que, acompanyat de Mate ho 
Melis, visitassin el bisbe per a pregar-li que ens enviàs 
de ben nou a Joan Antoni Adrover. Aleshores era bisbe 
de Mallorca Antonio Pérez de Hirias, un prelat de 
tarannà absolutista que, poc després de prendre pos
sessió del càrrec, publicà una pastoral, 8 de gener de 
1826, condemnant el liberalisme. La decisió d'enviar a 
Sebastià Ferrer es desconcertant però demostra que 
gaudia de la confiança i el suport de molts veïns. La ini
ciativa fracassà. 

Aquesta gestió es realitzava després que fos 
nomenat vicari de Capdepera el franciscà del convent 
d'Artà Gabriel Ferrer, el qual ja havia demostrat molt 
bones intencions. Una setmana abans feu un sermó 
demanant i desitjant unió entre els veïns perquè sense 
unió no es podia avançar; considerava que en el poble 
mancava un Patró com a Artà tenen el Senyor Marquès 
de Bellpuig i a Son Servera a Antoni de ca s'Hereu i 
com que a Capdepera no hi havia un padrinatge teníem 
que actuar conjuntament i demanava a les persones 
més importants que determinassin on volien tenir una 
reunió(4). 

L'endemà el saig avisava que la reunió es faria a 
ca'n Mateho Melis de Son Favar, on es convocaren i 
congregaren Pasqual Ferrer, el regidor Antoni Mun
taner, el pare Gabriel Ferrer, el prevere Bartomeu 
Alzina, Gabriel Fio/, Geroni Melis "Capet", l'amo Mateho 
Sureda de Son Jaume/I, Joan Ferrer "Gafeta", l'amo 
Miquel Gi/i de S'Heretat, Antoni Orpi "Xerub{'', Bartomeu 
Melis "L/orencí", Miquel Grau "Miquelet", Mateho 
Espinosa "Bie/ons", Gabriel Terrasa "Va/era", Gabriel 
Terrasa de la Pedrera i altres. El pare Ferrer va insistir 
que era el seu desig que acabàs la desunió que hi havia 
entre les families del poble i que tots havien de ser veri
tables amics i per això demanava perdó a tots i besà els 
peus a tots (5). 

Tot seguit, el pare Gabriel Ferrer engrescà el 
poble en els preparatius per a construir un nou temple, 
una obra que feia decennis que reclamaven per la molta 
necessitat que en tenien. Les primeres gestions s'enca
minaren a cercar recursos i homes d'empenta i prestigi 
que volguessin ajudar. L'any 1827 demanaren la col.
laboració del canonge Joan Dameto i Despuig, germà 
del setè Marquès de Bellpuig, el qual reconegué que 
Capdepera tenia necessitat d'un nou temple però el 
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moment no era oportú perquè els artanencs restaura
ven el santuari de Sant Salvador i no podien ajudar (6). 
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Un personatge que no rebutjà l'oferiment fou el tri- il 
nitari Miquel Ferrer Bauçà, infatigable predicador que 
visqué dins la pobresa perquè tots els donatius que 
recollia els invertia en el culte a la Trinitat i a fer caritat 
als més desvalguts. Sentia particular preferència per 
Capdepera perquè el seu pare hi havia nascut i també 
hi estava enterrat, circumstància decisiva perquè 
acceptàs i col.laboràs tan generosament en la cons
trucció de l'església. 

Miquel Ferrer tenia grans virtuts però també greus 
defectes: impulsiu, fervorós absolutista, una llengua 
verinosa i incontrolable per la qual cosa s'havia creat 
molts enemics entre els companys del convent, els 
eclesiàstics i els liberals. Una de les seves primeres 
actuacions va consistir en provocar la substitució de 
Gabriel Ferrer per Jordi Palou, un frare trinitari molt 
amic seu. 

Fra Palou havia estat qualificador del tribunal de la 
Inquisició, càrrec al qual accedí per sol.licitud i previ 
pagament, l'any 1816, de 22 lliures 12 sous. Durant el 
trienni liberal (1820-1823) va optar per demanar l'ex
claustració per a no patir humiliacions, males maneres 
o vexacions per part dels companys liberals, els quals li 
rompien la porta de la cel.la per robar-li les pertinences. 
Durant la restauració absolutista Miquel Ferrer va inter
cedir perquè fra Palou es reincorporàs a l'orde trinitària 
i fou així com li oferí la vicaria de Capdepera perquè 
gaudís d'unes rendes (7). 

De seguida començaren els preparatius; la prime
ra despesa va ser per a compmr el terreny que cm dc 
l'amo Garau Melis "Capet". En el mes d'abril de 1829 
començaren les obres d'esplanar el terreny. Un altre 
amic de Miquel Ferrer, el caputxí Marià de Mallorca, dis
senyà els plànols de l'església per la qual cosa fou 
recompensat amb dues lliures de xocolata; el mateix 
Ferrer retolà les lletres dels sis plànols en tres capves
pres (8). 

Dia 6 d'agost de 1830 el pare Miquel Ferrer posà i 
beneí la primera pedra del nou temple; segons els seus 
apunts "toda fue cantada, traen el Santísimo a la iglesia 
nueva, tres padrenuestros y misa que cantó el capuchi
no Mariana. Los padrinos Ma tea Melis de Son Favar dia 
media onza y Magdalena Sard 2 duros"(9). Tot molt 
senzill i una minsa col.laboració externa. 

Però les obres no acabaven d'arrancar; aquell 
mateix any fra Jordi Palou deixava el poble. El seu 
substitut, Antoni Guasp, durà pocs mesos. Amb Nicolau 
Nabot passà el mateix. Després d'aquests fracassos 
tornava a ocupar la vicaria, any 1831, el franciscà 
Gabriel Ferrer que aguantà fins a la seva mort, dia 26 
d'octubre de 1837. 

El 12 d'agost de 1835 es decretà la supressió de 
tots els convents religiosos de Palma i tres dies després 
els dels pobles. Tal com ho conta el pare Ferrer no se'ls 
donà temps ni per a treure l'hàbit; només recollir les 
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AntigJ capdlu de la Trinitat. Al nínxol cenrral hi havia un lJU<Idre dedicat a 
la verge del Remei, patrona dels trinitaris. 

coses més personals i refugiar-se a casa de familiars i 
amics. Aquesta gent es quedava sense un mitjà de sub
sistència per la qual cosa presionava per ocupar un 
càrrec eclesiàstic. De seguida que es produí el traspàs 
de Gabriel Ferrer, un altre franciscà exclaustrat, Antoni 
Salam, sol.licità i aconseguí la vicaria. L'any 1839 ocu
paria el càrrec Bartomeu Sureda d'Artà. 

Les tensions entre els clergues i la poca durada 
dels vicaris cal interpretar-ho com uns simptomes de 
crisi eclesiàstica; no es discutien els fonaments de la fe, 
ni la importància de l'Església que era reconeguda, fins 
i tot, per la Constitució. Segons en Miquel Ferrer, ja des 
d'antic es traslluïa la necessitat d'una reforma. La 
manca de vocacions i la deserció dels seus membres 
foren anteriors als atacs del govern contra els ordes reli-



Història 

/'~-
/ L:------

.~ 

I 
¡ ! 

''li 

_j 
J: 

es cascs que edificaren els mestres d'o
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cerciti dc l' habitatge . 

giosos. Segons el professor Vicens Vives, "e/ resultat de 
l'aparició de l'Església en polftica fou l'esgotament de 
les seves possibilitats creadores i la divisió al seu si a 
causa de postures po!ftiques que es radicalitzaven. Els 
clergues no foren mai tan pobres com des de 1840 a 
1860, la cultura eclesiàstica mai no fou tan baixa i la 
projecció social de l'Església tan limitada"(1 O). 

L'activitat arquitectònica desenvolupada per inicia
tiva de l'Església a la primera meitat del segle XIX és 
poquíssima; com diu la doctora Catalina Cantarellas, el 
panorama arquitectònic és ben trist; les obres realitza
des són poques i modestes, normalment per atendre 
les necessitats de les noves poblacions com la Vileta a 
Palma, o els nous municipis com Mancor o Consell (11 ). 

Però a la nostra contrada l'Església encara tengué 
iniciativa i força. A Capdepera es mobilitzà tot un poble 
per a construir el major temple aixecat a Mallorca en 
aquest període. A Artà també es va fer molta obra nova, 
primerament aixecaren l'ermita de Betlem (1818-1824) i 
després l'església de Sant Salvador (1825-1832); però 
tot això fou possible gràcies al padrinatge del canonge 
Joan Dameto que encarregà la construcció de dits edi
ficis a Joan Rosselló, mestre d'obres major de la Seu. 

Tant a Artà com a Capdepera la construcció de 

1 5 

dites esglésies tenia, en part, una finalitat terapèutica, 
en el sentit de superar els efectes negatius i traumes 
provocats per l'epidèmia de pesta bubònica. 

Durant la construcció de l'església de Capdepera 
únicament pagaren jornals al personal més qualificat: 
mestres d'obres, fusters i mestres de pedrera. Tothom 
va aportar la seva col.laboració com a picapedrers, tra
giners, maressers, etc; les al.lotes eren les encarrega
des de traginar dins gerres tota l'aigua que necessitaven 
a l'obra i les dones feien obra de pauma que després es 
duia a vendre a Palma. 

Durant els deu anys que durà l'obra, una junta es 
va responsabilitzar de la bona administració dels recur
sos materials i econòmics. La junta estava formada per 
un regidor, un obrer i un clavari. A partir de l'any 1836, 
amb ajuntament propi, fou el propi batle, un liberal , qui 
encapçalà la junta d'obres. L'Ajuntament fou un bon 
col.laborador; cada mes donava part dels arbitris muni
cipals i feia aportacions (12). 

El pare Miquel Ferrer no es cansà d'enviar ajudes 
de tot tipus; deia, molt orgullosament, que durant la 
construcció del temple havia aportat més doblers ell tot 
sol que tot el poble junt. Una vegada acabades les obres 
contribuí a arranjar el seu interior; primerament envià el 
retaule major del convent dels trinitaris perquè presidís 
el nostre temple; costejà la capella de la Trinitat perquè 
quedàs constància de la devoció de la seva orde (actual
ment està dedicada a sant Josep); també contribuí en el 
retaule del Roser o de l'Esperança perquè era la devo
ció del seu pare i estava enterrat en el vas de dita cape
lla del Caslell. 

La construcció del temple a¡.¡orlà cohesió social i 
ajudà als gabellins a sortir de l'aïllament social i econò
mic en el qual havien viscut secularment. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 
(1) Xame na, Pere i Riera, Francesc. Història de I'Esglesia a Mallorca. 
Ed Moll. Palma 1986. Pag. 286. 

(2) Renom i Ferrer, Ma. Teresa. Miquel Ferrer i Bauça protagonista en 
la societat de Mallorca. Publicacions de l'Abadia de Montserrat. Barna 
1998. Ma Teresa pertany a la Congregació de Trinitàries de Mallorca, 
una institució fundada pel pare Miquel Ferrer. 

(3) Arxiu Diocesà 

(4 i 5) Aplec de notes de Sebastià Ferrer "Coleta". 

(6) Arxiu Diocesà 

(7,8 i9) Renom. lbid. Pags 373,397 i 467 respectivamen t. 

(10) Paràgraf recollit per Renom. 

(11) Cantarelles Camps, Catalina. La arquitectura mallorquina de la 
llustración a la Restauración. Palma 1981. Pag. 259. 

(12) Llull Mesquida, Melsión. Manojo de Notas Históricas sobre la 
parroquia de Capdepera. Any 1950. 
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JOC DE JOIA 

cosa. 

No, no és una crítica. 
La crítica té per objecte jutjar, fer la valoració d'una 

I jo, pobre de mi! qui sóc per a jutjar ningú? 
És un elogi, idò? Una lloança? 
Tampoc. 
És una sensació. Un sentiment, Una fiblada. Un 

escarrufament. 
Fou a la Capella Fonda on vaig descobrir la pintura 

d'en Sebastià Massanet. Inesperadament. De sobte. Zas! 
Una fiblada, delitosa, però fiblada al cap i a la fi. 

Allí hi havia un esplet de vida, d'existència, en una 
al·lucinada i torbadora conjunció. Una barreja de coses 
quotidianes, d'objectes de la natura, estels, fruites, cavalls, 
violins i caramelles, elements 
eterogenis amalgamats en un tot 
uniforme per ganivetades de co
lor, per un brollar sense minva 
d'una imaginació creadora, que tot 
ho trastoca i ho capgira per a do
nar a la realitat un punt denigma, 
de faula, de misteri encisador i 
atractívol. 

Era xamós nodrir-me 
l'esguard amh l'emhmixament 
miraculós de formes 
enquimeradores i de colors subtils, 
com acabats d'inventar per a do
nar realisme a una fal·lera. 

Ara l'he tornat a trobar a 
can Creu d'Inca. És el mateix, 
però més assentat, més madur. Ha 
evolucionat cap al blau. Un blau 
atípic, original, desacostumat. No 
és el blau de la mar nostra, 
pentinada de tonalitats 
enlluernadores, ni tampoc el blau 
reflectit de l'infinit. No, aquest blau 
d'en Sebastià té un altre tarannà. 
És més personal, més subjectiu. 
Hi ha aquella mateixa alegria esburbada d'al·lot content, 
però ara adollada de reflexions, d'assenyament, jo diria 
que de doloroses cavilacions, perquè en tota incoació d'un 
procés creatiu hi ha sempre la salabror d'una angoixa, el 
calfred d'una temença. 

I el blau és un color fred, glaçat, assèptic ... 
M'ha dit l'autor que el blau ha estat solament una 

etapa, un esvoranc, un parèntesi dins la seva trajectòria 

per a retrobar-se altra volta amb ell mateix. 
Els colors calents: els vermells flamejants, el roig 

fosc de la fucsina, els grocs inflats de sol, els ocres, els 
terrosos, els daurats, els magenta ... 

A vegades mesclats en un punt de serenor o 
difuminats fins a perdre's dins un encadenament de 
tendreses, d'altres sols, atrevits, provocatius, com un silenci 
punyent i esgilrrifós que s'ecolil per les formes del dibuix. 
Un dibuix prolífic, fecund i fèrtil en capricis i rampells 
captivadors, de ritus ancestrals, d'al·legories de vitalitat, 
de metàfores que burxen més enllà de l'absurd per trobar 
una nova realitat, una realitat que sura latent dins tota la 
seva obra. I cal retrobar-la dins l'amalgama nebulosa dels 
seus suggeriments. 

És poesia i, com 
tota poesia, t'incita a tot 
un exercici de recerca 
de les pròpies vivències: 
un violí sonant per 
carrers banyats de lluna, 
un cavall encabritant-se, 
una llum que traspassa 
un cristall i deixa un arc 
de Sant Martí, una 
ombra que creix i buida 
totes les coses, una alba 
que s'infla de llum nova, 
una caramella que piula, 
una mar llambrejant, una 
trompa cridanera, 
l'a braç de les tres 
gràcies ... 

No hi ha 
pinzellades, a la seva 
pintura, els colors 
semblen repartits 
obsessivament amb una 
llarga i curosa llepada de 
tendresa i la intensitat 
dels pigments es fa i es 

desfà amb l'amorositat d'un sospir. 
Tota la seva pintura és senzilla, plaent i exquisida, 

amb el punt exacte d'equilibri per a captivar i embadalir, i 
et va enxarxant amb els seus filats com en una filigrana 
de teranyina. 

I així et quedes. 

JOAN RAI 
15 d'abril 
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ESCOLA VIVA 
CAPDEPERA/CALA RAJADA 

L'Ajuntament de Capdepera des de les àrees de Serveis Socials 
i Joventut signà un conveni amb l' ateneu Alcari per a posar en marxa el 
projecte Escola Viva. 

Què és l'Ateneu Alcari? 
Ateneu Alcari neix com a una entitat sense ànim de lucre, amb 

la finalitat primordial de treballar per afavorir la inserció dels col-lectius 
més desfavorits de Mallorca. 

El treball per a la inserció esdevé molt ampli i suposa el canvi de 
circumstàncies personals, familiars i socials. La intervenció, en aquest 
sentit, es fa a diferents nivells que abasten des de la prevenció fins a la 
posada en marxa d'estratègies que facin la integració dins la comunitat 
(itineraris formativolaborals, grups de suport, intervenció en medi obert, 
etc ... ) 

Què és Escola Viva? 
Escola Viva és un recurs comunitari, preventiu i socioeducatiu 

per a infants i joves. 
Com a recurs comunitari, el treball s'orienta cap a la col·laboració 

i coordinació amb els agents socials existents en la comunitat. En aquest 
sentit, s' estableixen dues col·laboracions imprescindibles: els serveis 
socials municipals i els centres educatius de Primària i Secundària 

Com a recurs preventiu, l'objectiu és desenvolupar un conjunt 
de dispositius encaminats a evitar 1' aparició o consolidació de situacions 
i factors de risc i a rompre aquelles pautes d'interacció social que poden 
ser viscudes com a conflictives i problemàtiques. 
Com a recurs socioeducatiu, la intervenció es realitza des de l'àmbit de 
1' oci i els temps lliure, espai que, unit a 1 'estrictament regulat, possibilita 
la permanència dels menors més desfavorits en el circuit educatiu i reforça 
el seu sentit de pertinença a un grup i a una comunitat 

Escola Viva Capdepera-Cala Rajada 
En principi, podem considerar el Projecte d'Escola Viva 

Capdepera-Cala Rajada com a una experiència pilot d'un any de durada 
que va començar el passat dia 16 d'abril i a hores d'araja ha començat 
la creació de grups. 

El nombre de participants és limitat i la franja d'edat en la qual 
intervenim és de 12 a 16 anys perquè consideram que és una edat en la 
qual no hi ha tanta oferta d'oci i temps lliure. 
Les àrees de treball seran l'oci, l'educació física i per a la salut i la 
socialització. 

Per a dur a terme aquest projecte comptam amb un monitor, en 
Bartomeu Cursach, que serà el principal encarregat de dur el projecte 
endavant conjuntament amb la col·laboració dels serveis socials i de 
joventut de l'Ajuntament. Estam ubicats dins s' Auba vell. 

Per a més informació vos podeu posar en contacte amb 
l'educadora en medi obert de l'Ajuntament, Antònia Lechón, al telèfon 
971.81 92.01. 
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Obra Cultural Balear 
IV premis de maig 

Divendres 18 de maig se celebrà 
la quarta edició Premis de maig a Inca. 
Aquest premis intaurats per reconèixer i 
estimular els mèrits d'entitats i persones 
que estan treballant per afavorir l'ús nor
mal de la llengua catalana i per promoure 
la cultura própia han estat atorgar al Grup 
d'Esplai s'Estornell (a la dinamització so
cio-cultural), al setmanari Felanitx (entitats 
que han contribuït a la normalització lin
güística en el món de la comunicació) i a 
Pere-Joan Llabrés i Martorell (difusió de 
la cultura). Enhorabona a tots! 

Premis medi ambient 
El Consell de Mallorca ha 

presentat la primera edició de premis 
Medi Ambient de mallorca, destinats a 
empreses i entitats que han destacat durant 
l'any 2000 en la defensa del medi ambient 
de Mallorca. hi ha set categories: Turisme, 
Indústria, Associacions/ entitats locals, 
investigació, Educació, periodisme i un 
premi especial a títol individual. la data 
límit per presentar candidatures és dia 23 
de maig i el lliurament dels premis serà 
dia 8 de juny. 

Estel de Llevant 
L'activa associació pro-salut men

tal ubicada a Manacor esta treballant en 
la posada en marxa d'un centre de dia per 
a una atenció digna dels malalts mentals 
de la comarca, amb 1' intenció de difondre 
a tota la població seva intenció perquè hi 
ha moltes famílies que tenen un problema 
greu a ca seva i fins ara no disposaven 
dels recursos suficients per alleujar el seu 
patiment.. 

A més volen informar que cada 
dia de la setmana compresa entre els dies 
21 i 25 de maig, ambdós inclosos, els 
visitarà un o dos personatges famosos de 
la comarca, que aniran a compartir el lo
cal que disposen i el seu temps amb els 
malalts i tots els_ qui estiguin interessat 

Antoni Peña (Tf 630 55 41 78) 
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..._. __ ~ .. ., La mirada 
d'un foraster 

Lluís Cerrada Carretera 

LES PERSONES 

Abans de tot, crec que la cosa més valuosa d'un 
país és la seva gent: homes i dones que, amb l'esforç 
del dia a dia i de generació en generació, han creat una 
manera pròpia de treballar la terra, de dominar el bestiar, 
d'aprofitar-se de la riquesa de la mar, d'adaptar-se a les 
caraterístiques geogràfiques del seu entorn, de comuni
car-se, relacionar-se, d'organitzar-se socialment, de crear 
art, literatura, música, de fer festa ... tot això conforma la 
història i cultura d'un poble. L' esforc creador de cadascú 
i l'estima i respecte per les deixes de les generacions 
anteriors a nosaltres fan que la història i cultura evolucioni 
sense perdre la seva pròpia identitat. 

Les persones, la gent d'un país, és l' origen de tota 
activitat cultural i la clau per a entendre la identitat d'un 
poble. Conèixer aquestes perso
nes, amb la peculiaritat de 
cadascú, la seva experiència de 
vida, ses idees, sentiments, 
il·lusions, aficions ... és el camí 
més encertat per a reconèixer la 
cultura de tot un poble. I pari 
d'un coneixement amb el sentit 
oriental i bíblic: que entranya es
tima, afecte, interès, 
preocupació .. . I també consider 
la gent vista de manera particu
lar, com a suma de distintes 
identitats, no com un ens 
abstracte que pot definir-se amb 
qualificatius globals i generals. 
Per a mi , les definicions 
universals per a descriure els pobles poden derivar en 
tòpics, en prejudicis que no solament no reflecteixen la 
realitat sinó que l'oculten. Així, podem exaltar-nos amb la 
poesia de Miguel Hermíndez quan en «Vien tos del pueblo 
me llevam> parla de «asturianos de braveza, vascos de 
piedra blindada, valencianos de alegría y castellanos del 
alma ... catalanes de firmeza, aragoneses de casta ... », però 
aquestes descripcions poètiques no són suficents quan 
volem conèixer la identitat d'un poble i la seva particularitat 
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cultural. 
I, com són els mallorquins i les mallorquines que 

fins ara he conegut? No puc identificar-los amb un 
mateix caràcter, manera d'ésser , actituds ... Crec que 
l'edat, la professió, l'experiència familiar, i, fins i tot, 1' entorn 
geogràfic- el pla rural o la costa turística- pot condicionar 
la personalitat de cadascú. 

Conec gent major, padrins i padrines, que encara 
mantenen els costums antics, coneixen els secrets de la 
variada cuina mallorquina, del brodat, de la llata, de les 
feines de fora vila, .. . i que, mentre tenen forces, conreen 
un petit bocí de terra o surlen a la mar per un parell de 
calamars. Al seu rostre hi trob l'esforç de la Mallorca 
rural i marinera de fa quaranta anys, abans del gran camvi 
sofert amb l'arribada del turisme. Aquest tipus de gent és 
comunicativa, valora que se li presti atenció i que se 1 'escolti 
amb certa complicitat. Amb ells i elles es poden descobrir 
millor les antigues èpoques de pobresa i de la consegüent 
agudesa d'enginy per a poder superviure, èpoques de dic
tadura i persecució de la pròpia cultura i llengua, però al 
mateix temps de major convivència familiar i veïnal, 
gaudint més intensament dels pocs moments de festa i de 
temps de lleure. 

Fins aquí, l'experiència vital d' aquests padrins no 
es diferencia molt de la vida dels majors de la meva terra, 
llevat de l'enorme injustícia comesa aquí per la dictadura 

franquista de prohibir l'ús oficial de la llengua materna i 
d'obligar el castellà en tot àmbit públic: absurd i ineficaç 
intent del poder polític d'imposar per la força una llengua 
que no és la materna i pròpia. Tant uns com altres varen 
emigrar a terres estranyes, bé dins el nostre país (la 
perifèria d'Euskadi, Catalunya i València o Madrid, 
Saragossa ... ) o cap a Europa. En els anys seixanta, els 
pobles de la meva terra alcarrenya varen quedar 
despoblats; la poca o molta cultura popular es va quedar 
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sense suport humà, amb la qual cosa també va desaparelxer 
a poc a poc. Aquí, en aquells mateixos anys, la gent major 
va experimentar un important camvi en la seva manera de 
viure. Va experimentar de manera directa l'arribada del 
turisme i, conseqüentement, dels treballadors immigrants 
peninsulars; va canviar els hàbits de vida, les formes 
d'obtenir doblers, la seva mentalitat... noves gents, noves 
llengües, nous costums. Crec que aquest canvi fou més 
radical a la costa turística que al pla de l'interior de l'illa. 
Conec un padrí de las costa manacorina, molt mallorquí, 
que fa temps que parla alemany amb total fluïdesa, enca
ra que és pràcticament un analfabet funcional tant en català 
com en castellà. Penso que és admirable tal capacitat 
d'adaptació a les noves cisrcumstàncies sense perdre les 
seves arrels: és un gran glosador i esper que els seus néts, 
joves estudiants i treballadors de l'hoteleria, sàpiguen con
tinuar aquesta tradició cultural. 

De la gent major que conec en destac alguns trets 
comuns i caracteríctics: 
1.- És comunicativa amb qui demana informació o 
transmissió d'experiències sobre antigues formes de vida. 
Quan els pari s'esforcen a fer-se entendre en la llengua 
castellana i queden molt alliberats quan els dic que no passin 
pena, que xerrin en la seva llengua materna i pròpia, que 
els entenc encara que no puc parlar mallorquí amb fluïdesa. 
Vaig escoltar alguns joves que aquest comportament 
constitueix una deixalla de l'antiga actitud servil, de quan 
dominava la dictadura franquista. Potser que hi hagi qualque 
cosa d'això, però crec que, damunt de tot, es tracta d'una 
actitud que reflecteix un desig de comunicació, de 
transmissió d'experiència, de ganes d'ésser escoltat i po
der transmetre les pròpies idees i opinions. 

2.- Es agraïda quan els demanas pels costums d'altre 
temps o quan parles simplement amb ells sobre 
esdeveniments d'actualitat. En general, trob que la gent 
major està molt ben informada. Pot ser que la televisió i la 
ràdio siguin la seva única font d'informació; pot ser també 
que estiguin molt influenciats per aquests medis i no 
contrastin les notícies amb altres medis de menys abast, 
però de més contingut crític; pot ser que la seva 
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interpretació de les coses reflecteixi una mentalitat antiga; 
amb tot i això, aquesta gent major t'agraeix el teu interès 
per la seva experiència de vida, pels seus records, per la 
seva manera d'afrontar els seus problemes i dificultats. 
Encara no he trobat ningú, padrí o padrina, que hagi defugit 
el meu intent d'interessar-me pels costums o esdeveniments 
presents o passats i que no acabi agraint-me l'estona tan 
ben emprada en la seva companyia. Reconec, en la seva 
mirada, la bona disposició de qui vol comunicar-se, sense 
presses, sense distaciament; de qui se sent útil i valorat per 
la seva experiència de vida. Això són valors i 
circumstàncies que no sempre m'he trobat en persones 
més joves. 

3.- És transmissora de cultura. Entenc per cultura 
la manera pròpia de donar solucions a les necessitats 
bàsiques de la vida: alimentació, vestit, casa, feina (agri
cultura, ramaderia, pesca, mineria, artesania de tota mena ... ), 
i de desenvolupar la capacitat estètica intrínseca a 1' ésser 
humà: música, dansa, pintura, escultura, literatura ... Crec 
que són els majors els qui millor realitzen aquestes tasques 
de la cultura pròpia de tot un poble, encara que tenguin una 
minva de «cultura acadèmica». Altres sectors de la 
població, jovent i adults d'edat mitjana, certament més 
«cuits», potser han d'aprendre d'aquesta antiga cultura 
popular, transmesa de generació en generació. Per a mi és 
clara la necessitat de conèixer les noves tecnologies, els 
darrers avenços científics, d'experimentar nous camins en 
l'expressió litarària i artística, però sense perdre l'interès 
per les tradicions rebudes dels nostres majors, coneixent
les per poder estimar-les i essent molt respectuosos amb 
l'herència rebuda i que hem de transmetre a les futures 
generacions. Si no, tendrem una gran formació cultural, 
científica i tècnica, molt necessària al món d'avui, però 
també tan general i globalitzadora com despersonalitzada. 
I això serà així per la manca de les arrels socio-històrico
culturals que han conformat la nostra personalitat pel sim
ple i casual, però importantíssim fet, d'haver nascut dins 
una família i un poble determinats. 

r 

lluís cerrada 

Ges a-Endesa 
Ha inaugurat un punt de servei 

a Cala Rajada. Aquest es situa a la 
seu de l'empresa T.E.G. de Via Ma
llorca,6 

Per a més informació 
Comunicació i relacions externes de 
gesa-endesa 77 15 00 (extensió 
711201) 
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Un ~ per aquesta foto 

Com que no ens bastaven els nostres artistes del grafitti, ara ens arriben reforços 
d'Alemanya. Per molt artístiques que arribin a ser algunes d'aquestes obres, no deixen 
de constituir una imperdonable mostra d' incivisme, que no s'atura ni davant els més 
emblemàtics racons de la nostra natura. Allò que fou una forma d'embellir zones urbanes 
degradades, en casos com el de la foto perden tot el sentit i l'únic que fan és deixar una 
petjada de la barbàrie humana. I és que hi ha coses que no es justifiquen ni en nom de cap 
déu ni del seu fill. 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 
Ja ens han començat a arribar noms de candidats al Premi Cap Verme11200 1. U s recordam 

que podeu fer-nos arribar les vostres propostes a l'apartat 69 de Capdepera o per mitjà de 
qualsevol coJ.laborador de la revista 

.PREMI CAP VERMELL 2001 
Propòs com a candidat, la persona/grup/entitat: ________ _ _ ___________ _ 
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Heu de saber que la cuina murciana té tresors que val la pena 
descobrir, amb receptes d'aquelles que fan ressuscitar un mort. Un bon 
exemple d'això que deim és aquest plat que us oferim avui i que ens ha 
regalat la senyora MARIA ANTONIA COSTA. Es tracta d'un plat molt 
senzill, a l'abast de qualsevol cuiner/a i que, com sempre, hem tastat abans 
d'oferir-vos-el. 

Ingredients: 
- 1 conill trossejat (els bocins han d'esser grossos) 
- oli 
- 7 o 8 patates 
- 4 grans d'all 
- sal i pebre bo 
-vinagre 

Dins un paella amb l'oli ben calent, sofregim els bocins de conill, 
salpebrats, i en estar ben dauradets els reservam dins una greixonera. En el 
mateix oli s'hi fregeixen les patates, tallades gruixadetes, i les posam amb el 
conill. Dins un murter hi picam els alls pelats, als quals hi afegim un bon roll de vinagre i 
la mateixa proporció d'aigua (la quantitat de vinagre depèn de l'afició que tenguem per 
aquest ingredient): entre una cosa i altra, hi ha d'aver un tassonet de líquid. Aquesta 
mescla la incorporam a la greixonera on hi tenim el conill i les patates i ho mesclam tot; la 
tapam i, a foc lent, ho deixam coure fins que el líquid es redueix (un parell de minuts). 
Llest. Ah! tant us ho podeu menjar calent com fred. 

· · · · · · ~ · · · · · · · ~~· ~ · · · · · · · ~ · · • • • · · · • · · · · · · · · ti!IN'le) iitijil§lt · · · · 
Les derrotes electorals sempre són males 

de pair, però quan l'esclat és d'unes 

proporcions com els dels antinacionalistes 

bascos a les eleccions d'Euskadi, aleshores es 

fa difícil fins i tot donar explicacions. De manera 

que, tots els corifeus de la premsa i la televisió 

progovernamental de Madrid (la Brunete 

mediàtica), autors de la campanya propagan

dística més abassagadora de la democràtica 

espanyola, en lloc d'assumir els resultats de les 

urnes es lamenten de l'errada -una vegada més

del poble basc. Arribarà a entendre mai, 

Espanya, el problema de la seva perifèria? 

Pep Terrosa 
CI. Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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PLATAFORAMA PRO-PARC NATURAL DE LLEVANT 
Volem un parc natural, clar que sí. 

Per què un parc? 
El negoci del turisme convertí la costa en una 

autèntica mina d'or, amb la que tots, directa o 
indirectament, ens hem beneficiat econòmicament (alguns 
més que els altres, això sí). Mentrestant l'interior ha patit 
i pateix un procés de pèrdua de rendibilitat econòmica i 
d'abandonament que el sumeix en una degradació 
accelerada. 

En alguns casos s'ha tret suc d'aquests espais 
naturals i rurals amb el negoci immobiliari, una activitat 
només rendible a curt termini i amb uns efectes 
indesitjables per a la conservació del patrimoni natural i 
etnològic. Afortunadament, els governants prenen mesures 
cada cop més serioses per a limitar o prohibir el procés 
urbanitzador del camp, però aquestes mesures no basten, 
per què l'edificació no és l'únic problema. 

El repte és, evidentment, com fer-ho per conser
var ara i en el futur aquest llegat que la natura i els nostres 
avantpassats ens han fet arribar. No és empresa fàcil, ja 
que una solució com aquesta ha d'implicar una planificació, 
mitjans humans i materials, una acció coordinada, la 
implicació de molts de sectors diferents, .. . La millor ma
nera d'envestir un projecte és crear un marc que conjunti 
tots aquests elements. Per les experiències que hem pogut 
analitzar a molts altres indrets, consideram que la figura 
de Parc és la que millor pot fer la funció de marc coordi
nador i pot ésser la més adequada per a aconsegUir 
l'objectiu perseguit. 

Quin model de Parc volem? 
Hi ha tants models de parcs com parcs hi ha. Tots 

són vestits a mida, i no hi ha cap model estandarditzat 

,------T.E.G. S.L. 
(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABAUINES) 

1 DO •,¡, GABAlllMS 

INSTAL.LACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

C/. L'Agulla, 14 -Tel. i Fax : 56 39 27 - CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 

C/. Ferrers (Polígon Capdepera)- Tel. i Fax : 56 42 53 
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aplicable indiscriminadament. El model de parc s'ha de 
dissenyar en funció de les característiques del lloc i , 
sobretot, en funció del que es pretengui per aquell espai en 
el futur. 

A les Balears tenim alguns exemples de parcs 
(s'Albufera, Mondragó, sa Dragonera, Cabrera) tots ells 
diferents, però tots ells coincidents en un aspecte important: 
en el seu interior no s'hi desenvolupa ni s'ha desenvolupat 
en temps recents cap activitat econòmica de primer ordre. 
Tots ells són petits espais i poc productius. 

Mirant a fora de les Illes existeixen, però, altres 
tipus de parcs: grans espais de milers d'hectàrees dins els 
quals es desenvolupa una important activitat econòmica 
en base a aprofitaments tradicionals (agricultura, ramaderia, 
artesania, etc.) o a noves activitats com el turisme. En 
aquests espais, conservació i activitat econòmica és un tot, 
ja que la primera es fonamenta en la sostenibilitat de la 
segona. Aquest és el model de parc que volem per al 
Llevant, un parc en que es potenciïn les activitats productives 
respectuoses que contribueixin al manteniment i millora del 
patrimoni natural i cultural. 

Quina delimitació proposam? 
Fonamentant-nos en el doble objectiu que hem 

assenyalat (conservar i potenciar les activitats econòmiques 
sostenibles), l'àmbit que suggerim estaria definit per les 
grans àrees ocupades per sistemes naturals (garrigues, 
alzinars, carritxars, penyals, zones humides, etc.) i per les 
grans finques, que són les que en principi estan en millor 
disposició per incrementar sensiblement la seva activitat 
econòmica. Aquesta proposta coincideix, en gran part, amb 
les zones afectades per la Llei d'Espais Naturals (LEN). 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciènc~ Econòmiques i Empresarials 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 45 51 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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Com hauria d'afectar els aprofitaments? 
No entenem el parc com a figura carregada de 

prohibicions. Només s'han de limitar les activitats alienes 
a l'ús tradicional d'aquestes zones i que puguin condicio
nar la conservació a llarg termini del patrimoni natural i 
cultural. Per això consideram que: 
• L'edificació només ha de ser possible a les zones menys 

valuoses i per a cobrir necessitats de les explotacions 
agrícoles. Consideram que no s'han de permetre noves 
edificacions residencials. 

• La caça, la recerca d'esclata-sangs i caragols i altres 
aprofitaments similars poden ser perfectament com
patibles amb la conservació si es practiquen de forma 
ordenada. 

• L'agricultura i la ramaderia tradicionals s'han de millorar 
i potenciar de forma important, prioritzant la qualitat 
per davant la quantitat. 

• L'ús públic (excursionisme, passeig, etc.) només s'ha 
de limitar en aquelles zones especialment sensibles o 
importants biològicament. Evidentment, no es pot 
permetre el pas de gent dins finques en què el propietari 
no ho vulgui. 

Els aprofitaments compatibles amb la conservació 
s'han de promocionar, habilitant per a això les ajudes 
econòmiques i tècniques que siguin necessàries. 

lla propietat privada? 
La propietat de les finques i la seva gestió ha de 

seguir en mans dels seus propietaris, com ha estat sempre. 
Els instruments de gestió del parc han de marcar certes 
limitacions, però sobreto(han de ser eines que ajudin els 
propietaris a conservar i a millorar l'estat de les finques. 
L'administració ha de renunciar a aplicar el dret de tempteig 
i retracte, ja que aquesta és, en general, una eina poc apro
piada i en certs casos conflictiva per a la compra de terrenys 
per a la conservació. Consideram que per a adquirir finques, 
el Govern ha d'arribar a acords negociats amb els 
propietaris. 
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Sobretot, un parc en què es vol que els propietaris 
i pagesos siguin el motor fonamental, mai pot anar contra 
ells. 

Com s'hauria de gestionar? 
En el cas d'un gran parc com el que proposam, és 

evident que la participació social ha de ser un component 
fonamental en la seva gestió administrativa. Els col·lectius 
afectats (fonamentalment propietaris i ajuntaments) han 
de tenir un paper important en els òrgans de decisió i de 
control, impulsant les línies de treball que més interessin 
per a convertir el parc en un instrument de conservació i 
millora de l'entorn i de la qualitat de vida dels habitants. 

D'altra banda, és evident que la gestió productiva 
de les finques ha de seguir en mans dels qui la poden fer i 
l'han feta sempre: pagesos i propietaris. 

Què pretenem des de la Plataforma a 
favor del Parc de Llevant? 

Pretenem en primer lloc expressar la nostra 
concepció d'allò que voldríem que fos el parc, ja que estam 
segurs que aquest model pot ser molt positiu per a la 
conservació dels magnífics valors naturals de la zona i per 
al progrés econòmic i social sostenible a llarg termini. 
Reclamam al Govern que faci arribar informació suficient 
a la ciutadania, de forma que es possibiliti un debat públic 
serè i constructiu que marqui la decisió final sobre la 
necessitat i oportunitat, i sobre el seu contingut, del Parc 
en el seu cas. 

Finalment, volem manifestar públicament que la 
conservació d'aquests espais naturals té molts defensors 
(la majoria de la població, segons les enquestes), i que no 
compartim ni els arguments ni les formes dels que ara fa 
un any protagonitzaren un dels espectacles més deplora
bles de l'etapa democràtica. 

plataforma pro-parc de Llevant 
maig 2001 
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Conversa amb ... 

Antoní Pere/lO 

Mal que bé, aquí caic aquí m'aixec, el nou Teatre 
Municipal ha partit a funcionar. Amb mancances i defectes, 
i amb limitacions de tota mena, s'ha endegat una activitat 
considerable fins al present que, a poc a poc, ha de con
vertir aquest recinte en centre dinamitzador de bona part 
de 1' activitat cultural del poble. 

Dels distints aspectes que conformen la vida del 
Teatre, en parlam amb ANTONI PERELLÓ, que n'és el 
gerent. 

- La primera cosa que voldríem que ens 
diguessis, és si ja has agafat les regnes de la situació, 
si ja t'has fet una composició de lloc. 

- No sé si les he agafades, però estic intentant 
agafar-les, aquestes regnes del Teatre. Es tracta d'un 
món bastant complex, on s'hi mesclen molts de tipus 
de feines. Només som dues persones, en Miquel 
Caselles i jo mateix, i hem de tenir cura d'obrir la 
taquilla i vendre les entrades, de coordinar la neteja 
de les distintes sales, de programar els distints 
espectacles que es representen, de solucionar 
problemes de so i llum, de la remodelació de l'escenari 
quan fa falta ... És un gran embalum de feina i, en 
aquest sentit, he de confessar que he pecat d'ingenu: 
abans d'obrir les portes per primera vegada, jo 
pensava que el teatre havia de funcionar com a mínim 
cada cap de setmana, per modesta que fos l'oferta. 
De moment, això ho estam aconseguint. És cert que 
en la majoria de casos es tracta de grups del poble, 
però això, quant al volum de feina, representa el 
mateix, i fins i tot més esforç, perquè els grups 
professionals solen venir amb els seus tècnics, però 
als d'aquí som nosaltres els qui, habitualment, els hem 
de solucionar els problemes. I per això estam. Ara, 
insistesc, he pecat d'ingenu, perquè s'acumula tal 
quantitat de feina que t'exigeix una disponibilitat ab
soluta. 

- La veritat és que, ara per ara, el nivell 
d'activitat és considerable. 

- Jo crec que serà una espècie de rissaga, i 
que l'activitat es calmarà una mica, però també és cert 
que en el Teatre s'hi estan fent tota una sèrie de coses 

que abans es feien a altres llocs, com conferències, 
trobades, presentacions de llibres... i, naturalment, tot 
allò que és susceptible d'esser representat damunt un 
escenari. Ara, lògicament, tothom vol venir a oferir 
els seus espectacles en el Teatre, com ha d'esser, i jo 
n'estic molt agraït. A més, no podem oblidar que una 
de les comeses del Teatre és precisament la de 
constiturir-se en escenari del poble de Capdepera, on 
qualsevol grup o persona, faci el que faci susceptible 
d'esser mostrat en públic, hi trobi agombol. 
Segurament, aquesta és la funció més important que 
el Teatre s'ha de plantejar. 

- Sense oblidar el contrapunt dels artistes 
que puguin venir de fora ... 

- Evidentment. Al llarg del mes d'abril s'hi 
hauran representat Una hora de felicitat, de Manel 
Veig a; l'espectacle de teresetes per a adults Solo, de 
la Companyia Walter Broggini, dins el III Festival In
ternacional de Titelles; i Ícars, a càrrec de Res de res 
i En Blanc. De cara al mes de juny, estam treballant la 
possibilitat d'oferir l'espectacle de Pep Tossar, Xicu 
Massó i Joan Bibiloni, sobre textos de Tabucci, l'obra 
D'homes, i algunes altres cds es que encara no estan 
confirmades, com Trebalàndia, del grup Gom Teatre. 
Però he d'insistir que, tant per les característiques de 
la infraestructura de què disposam com per les del 
mateix recinte, aquest ha de ser primordialment perquè 
en faci ús la gent d'aquí, o com a molt per a espectacles 
de petit format. 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,l7 
Plaça des Pins. 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 
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- Ja que parles d'infraestructures, amb què 
t'has trobat, en aquest nivell? 

- M'he trobat amb un teatre petitet, amb unes 
dimensions molt humanes. Algú m'ha comparat el 
nostre Teatre amb el que s'està fent a Artà, i és evident 
que aquell és molt més gran, però això a mi no em 
preocupa especialment. Jo el que sí compar, i em fa 
una mica d'envega, és que el teatre d'Artà obrirà les 
portes completament dotat, amb barres electrificades, 
amb tots els focus que facin falta, amb tota la 
preinstal·lació passada, taules de llum i de so, 
monitoratge, altaveus ... Aquí tenim l'edifici, un edifici 
que ha suscitat alguna controvèrsia, això ja va a gust 
de cadascú, però és evident que també tenim unes 
mancances . 

. . . el nostre repte és 
aconseguir que la gent 
s'animi a venir al teatre 
sempre, que s'hi acostumi, 
hem de crear hàbits 
teatrals. 

- I pel que tu en saps, se solucionaran aviat, 
aquests problemes? 

-Sé que la intenció és la d'anar dotant el Teatre 
de tots els mitjans tècnics necessaris per a un adequat 
funcionament, però no en sé res més, ni de dates ni de 
cap altre aspecte. No podem oblidar que estam parlant 
de bastants de milions, que s'ha de fer un projecte i 
que s'ha d'adjudicar la seva realització, sobretot si 
es vol fer una instal·lació de cara al futur, que d'aquí 
a cinc anys no sigui obsoleta. S'ha de partir de zero, 
perquè en aquest sentit no hi ha res fet: conduccions, 
cablejat, tapes de potència, etc ... 

- A banda d'aquests aspectes tècnics de què 
parles, sembla que la infraestructura fa aigua per 
altres costats, també ... 

- Sí, sí, no es pot negar. Hi ha goteres. Supòs 
que també se solucionaran. L'empresa constructora 
se n'ha de fer càrrec, pel que sembla. 

- El Teatre Municipal no és només la sala 
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principal, on s'hi fan representacions. 
- Tenim una sala d'actes, on s'hi poden fer 

conferències i reunions, i una altra sala que ha d'esser 
un centre de joventut, en el futur. Aquest darrer espai 
el tenim una mica aparcat, perquè l'activitat pròpia 
del Teatre ara mateix ens té una mica desbordats. En 
aquest sentit estam pendents, també, de la contractació 
de nou personal. Si acaba per entrar en funcionament, 
aquesta sala es convertiria en un punt de trobada per 

als joves, on disposarien de premsa i revistes 
especialitzades, on podrien navegar per Internet, on 
s 'intentaria fomentar l'associacionisme juvenil, etc. 
Clar, això, també, suposa realitzar una dotació de 
mitjans, dels quals ara no disposam. 

- Tornant a les activitats estrictament 
teatrals, com solucionau la manca de medis, en cada 
cas? 

- Si es tracta de grups professionals, a vegades 
ells mateixos duen la seva pròpia infraestructura, amb 
la qual cosa puja el preu. I si no, l'hem de cercar 
nosaltres, l'hem de llogar, cosa que també suposa una 
despesa important. 

- A l'hora de programar, quins criteris 
segueixes? 

Necessàriament, s'ha de tractar 
d'espectacles que puguin adaptar-se al format del 
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nostre espai. Procur veure moltes coses, tenc molts de 
contactes i sovint són els mateixos grups els que 
s'ofereixen. Aquesta, al capdavall, és una cosa que he 
fet sempre, el món del teatre IW m'és aliè, hi conec 
bastanta gent i, també, cada dia en vaig aprenent. Ara, 
clar, veus coses que t'agraden molt, que s'adapten 
pe1jectament a 
les possibilitats 
físiques del 
nostre recinte, 
però després, 
quan fas 
comptes, 
t'adones que 
econòmicament 
no són al nostre 
abast. De tota 
manera, de 
cara a la llOStra 
programació, 
comptam amb 
distints circuïts, 
com ara el del 
Consell Insular 
o el del Projecte 
Alcover, que 
t'ofereixen un 

TEAT 

cartell interessant d'espectacles, de qualitat, molt dig
nes, amb grups tant del País Valencià, com de Catalunya 
o de les Illes . En haver-hi una .xarxa de teatres 
interessada en la contractació d'aquests grups, això 
fa que s' abareteixin els costos. De tota manera, a mi 
m'agradaria anar provant coses, coses que només es 
veiessin a Capdepera, encara que això sempre surt més 
car. I també voldria que quedàs clar que, en matèria 
de programació, moltes vegades fas actes de fe, perquè 
és impossible veure prèviament tot allò que programes. 

- Ara, a la comarca, hem passat de no tenir 
infraestructura de cap tipus a veure multiplicada 
l'oferta teatral: el Municipal de Manacor, Sa Màniga, 
el nou teatre d'Artà, el nostre ... Podem trobar-nos 
davant una saturació del mercat? 

- La veritat és que els responsables d 'aquests 
quatre centres ens coneixem i ens duim molt bé, sense 
oblidar son Servera, on encara no tenen teatre però sí 
que compten amb una sala on s'hi fan representacions. 
Tots nosaltres tenim molt clar que no ens hem de trepitjar 
els ulls de poll. Per exemple, amb Artà tenim molt clar 
que és absurt dur segons quins espectacles a tots dos 
pobles, perquè la gent pot anar indistintament als dos 
llocs, a banda que no repetir espectacles significa 
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enriquir l'oferta. Això 1zo és un acord que s'hagi signat 
però que, tàcitament, tenim assumit. Amb Antoni 
Gomila, gerent del teatre d'Artà, vam comentar que a 
tots dos ens agradaria dur el Teatre de Guerrilla; bé, 
1zo sabem si erà possible, però en qualsevol cas allò 
que faríem seria compartir despeses i oferir un 

espectacle 
distint a 
cada poble. 
Aquests són 
els tipus 
d'acords a 
què hem 
d'arribar i 
que ens han 
de permetre 
diversificar 
l'oferta. 

Emimiamt, 
com funcio
na el 
Teatre? 

-A ban
da de les 
despeses de 

manteniment de la instal·lació i de personal, els 
espectacles costen uns doblers. Si es tracta de 
professionals o semiprofessionals, tenen un caché que 
tu pagues i que intentes cobrir mitjançant la venda 
d'entrades. Si es tracta d'aficionats, ells es fan càrrec 
de la taquilla, de la qual se' ls descompten le despeses 
que hi pugui haver. Tot plegat, tenim w¡ pressupost 
limitat, del qual, a més, n'hem de distreure una part 
per a pagar aquells mitjans tècnics que no tenim, com 
llum i so. És una llàstima que uns doblers que podríem 
tenir per a programar els hàgim de gastar en aquests 
altres capítols. 

-I tu com et sents? N'estàs content, d'aquests 
inicis, de la resposta de la gent i de tot plegat? 

- Sí, jo estic animat i tenc moltes expectatives 
respecte del Teatre, encara que la gent és imprevisible, 
i a vegades respon i d'altres no tant. Allò que està 
garantit són els espectacles fets per gent d'aquí, la 
gent compareix. En els demés casos, el nostre repte és 
aconseguir que la gent s'animi a venir al teatre sempre, 
que s'hi acostumi, hem de crear hàbits teatrals. I jo, en 
aquest desafiament estic dispost a cremar-m' hi les celles 

Redacció Cap Vermell 
maig 2001 
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Naixements 

Agenda de la vila 
Mes d'abril 

Dia 6 de març, Alejandro Romero Pérez-Gil d' Antonio i Concepción 
Dia 7 de març, Elvira Fermíndez Ayala de Rafael i Carmen 
Dia 17 de març, Sandra Rodríguez Ajates de José i Sonsoles 
Dia 2 d'abril, Juan Manuel Expósito Fermíndez de Juan Manuel i Milagros 
Dia 9 d'abril, Nerea Espina Riutort de Cristóbal i Catalina 
Dia 10 d'abril, Ma Dolares Morente Heredia de Javier i Rocio 
Dia 17 d'abril, Miquel Àngel Barceló Orpí de Miquel Angel i Elionor 
Dia 17 d'ahril , Antonio Manuel Vega Salazar de Salvador i Ana 
Dia 19 d'abril, Marta Muñoz Rubio de Rafael i Ma del Carmen 
Dia 30 d'abril, Lucía Mesa Lozano de Juan i Pilar 

Noces 
Dia 4 març Agustin Lliteres Sureda amb Maria Lluch Marquès Mir 
Dia 10 de març, José Pérez Mesa amb Ma del Carmen Otero Otero 
Dia 14 d'abril Marcos Gonzalez López amb Cristina Ferrer Pellicer 
Dia 29 d'abril, Salvador Moll Vaquer amb Ma Belén Sanchez Salas 

Defuncions 
Dia 5 d'abril, Pere Ferrer Bernad (1926) 
Dia 10 d'abril, Maria Gili Pascual (1906) 
Dia 21 d'abril, Margalida Flaquer Calafat (1916) 
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1 Una fam nia compromesa amb la lectura és aquella que anima a llegir fins 
i tot abans que els nins sàpiguen llegir. Proporcionar als nins llibres ben il·lustrats per 
tal que fullegin i es recreïn obseNant les imatges és una bona manera de 
començar a estimar la lectura. 

2 És aquella que conta contes als fills, els recita rimes i poesies, se les llegeix 
en veu alta i omplia seva oïda de musicalitat i màgia. 

3 És aquella fam nia que dóna exemple llegint llibres, revistes, diaris i permet 
que els seus fills els sorprenguin freqüentment amb un llibre a la mà. 

4 És aquella que acompanya els fills a visitar exposicions, que assisteix a 
funcions de teatre, titelles o altres espectacles culturals per tal d'anar aninant la 
sensibilitat i imaginació dels menuts. 

5 És aquella que comparteix i comenta les lectures dels nins. 

6 Una fam nia compromesa és aquella que acompanya els fills als llocs on hi 
ha els llibres -biblioteques o llibreries- per mirar, comentar i seleccionar junts les 
obres. 

7 Una famnia compromesa amb la lectura és qui fomenta i té cura de la 
biblioteca familiar o personal i destina a casa un espai adequat per a la 
col·lecció. 

8 I, per finalitzar, és aquella que comprèn que la compra d'un llibre no és 
qualque cosa excepcional, tot i que en arribar les dates assenyalades (aniversaris, 
Nadal, etc.) no ·han de faltar, sinó que ho considera part de les despeses de 
l'educació dels fills. 
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